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باقری: نظام بین الملل دیگر 
تک قطبی نیست

معاون سیاسی وزیر امور خارجه تصریح کرد که بدون 
شک نظام بین الملل دیگر تک قطبی نیست.

به گزارش ایسنا، علی باقری در توییتی نوشت: »در 
حالی که غرب در رویای پایان تاریخ به ســر می برد، 
جهان به تدریج با آغازی در تاریخ، مواجه شده است.«

او در این توئیت اضافه کرده است: »جهان جدید نه 
از میان جنگ با ابزارهای ســخت نظامی بلکه از دل 
ابزارهای نرم و رویارویی های غیرنظامی در حال ظهور 
است؛ بدون شــک نظام بین الملل دیگر تک قطبی 

نیست.«

سخنگوی وزارت خارجه:
سیاستمداران غرب صدای اعتراض 

شهروندان خود را بشنوند
ناصر کنعانــی، ســخنگوی وزارت خارجه اظهارات 
مداخله جویانــه جدید برخی مقامــات آمریکائی و 
اروپایی علیه جمهوری اسلامی ایران را محکوم کرد.

به گزارش ایسنا، سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار 
کرد: »سیاســتمداران غربی به جای مداخله در امور 
داخلی ســایر کشــورها و نمایش چهره ای به ظاهر 
بشردوســتانه از خود، بهتر اســت صدای اعتراضات 
شهروندان خود را بشــنوند و وقت خود را مصروف 
تامین حقوق انســانی و مطالبات شــهروندی آنان 

کنند.«
کنعانــی ادامه داد: »نقض گســترده حقــوق اولیه 
شــهروندان غربی از جمله حق آزادی بیان و توسل 
پلیس و نیروهای امنیتی به خشــونت مُفرَط علیه 
مــردم معترض در اروپــا و آمریــکا در کنار صدور 
بیانیه های سیاســی در مورد قوانین داخلی ســایر 
کشورها، به وضوح نشــان دهنده استفاده ابزاری از 
حقوق بشــر بمنظور پیشبرد اهداف و تحقق منافع 

نامشروع سیاسی است.«
سخنگوی وزارت امور خارجه ایران همچنین تصریح 
کرد: »بســیار مضحک اســت که  کسانی که خود 
سابقه سنگینی از نقض فاحش حقوق بشر علیه دیگر 
ملت ها را دارند و در کشــور خود نیز علنا مشغول 
نقض حقوق شهروندان خود هستند و نیز در مقابل 
فجایــع و جنایات روزمره رژیم صهیونیســتی علیه 
ملت فلسطین سکوت کرده و حتی موضع حمایتی 
می گیرند، در مورد اجرای احکام قضائی نســبت به 
قاتلان و ترویــج دهندگان خشــونت علیه جان و 

آرامش و امنیت مردم ایران اظهارنظر می کنند.«
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین تاکید کرد: 
»اروپــا و آمریکا صلاحیت قانونی، قضایی و اخلاقی 
برای اظهار نظر در موضوعات قضائی و حقوق بشری 

دیگر کشورها را ندارند.«

ادعای رژیم صهیونیستی درباره 
عادی سازی روابط ایران و عربستان

وزیر امورخارجه رژیم صهیونیستی با طرح ادعاهایی 
درباره توافق ایران و عربستان برای عادی سازی روابط 
گفت که هدف ریاض از این کار تنها ارســال پیام به 

واشنگتن بوده است.
به گزارش شــفق نیوز، الی کوهن، وزیر امورخارجه 
رژیم صهیونیســتی در اظهاراتی درباره عادی سازی 
روابط برخی کشورهای عربی با صهیونیست ها نسبت 
به برقراری روابط تل آویو با عربســتان سعودی ابراز 
خوش بینی کرد و گفت که در اینجا مسئله اما و اگر 

نیست، بلکه چه زمانی است.
او در ادامه عادی ســازی روابط با ریــاض را اولویت 
سیاست خارجی رژیم صهیونیستی دانست و مدعی 
شد که منافع مشــترکی میان عربستان سعودی و 

اسرائیل وجود دارد.
کوهن همچنین با اشــاره به اینکــه ایران همچنان 
دشمن عربستان سعودی است، مدعی شد که هدف 
ریــاض از اعلام توافق عادی ســازی روابط با تهران 
ارسال پیام به واشــنگتن مبنی بر تمایل آنها برای 

مشارکت بیشتر است.

واکنش آمریکا به تعمیق روابط 
ایران و پاکستان

به گزارش شــبکه جئو نیوز، در حالیکه روابط میان 
جمهوری اســلامی ایران و پاکســتان با افتتاح یک 
بازارچه مرزی  پیشــرفت قابل توجهی داشته است، 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا ترجیح داد در 

این زمینه سکوت کند و اظهارنظری نداشته باشد.
بنابر گزارش این رسانه پاکستانی، روز پنج شنبه )۲۸ 
اردیبهشت ماه( بازارچه مرزی  یشین با حضور شهباز 
شریف، نخســت وزیر پاکســتان و ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری ایران افتتاح شد و دو طرف با هدف 
تقویت روابط تجاری میان ایران و پاکستان با یکدیگر 

دیدار کردند.
ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا در پاســخ به 
درخواست جئو نیوز برای اظهار نظر درباره پیشرفت 
روابط میان تهران و اسلام آباد گفت: »ما از این دیدار 
)میان شهباز شریف و ابراهیم رئیسی( مطلع هستیم. 

ما هیچ اظهارنظری در مورد این تعامل نداریم.«
با این حال، ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا بر 
اهمیت روابط خود با اســلام آباد تاکید کرد و گفت 
که تضمین رشد اقتصادی پاکستان، امنیت انرژی و 
پایداری زیست محیطی اولویت روابط دوجانبه ایالات 
متحده با پاکستان است. به گزارش جئو نیوز، انتظار 
مــی رود افتتاح بازار معاش مرزی »مند-پیشــین« 
بستری پررونق برای افزایش تجارت فرامرزی، تقویت 
رشد اقتصادی و گشودن راه های فرصت جدید برای 
کسب وکارهای محلی فراهم کند.لازم به ذکر است 
این بازارچه یکی از شش بازارچه مرزی است که در 

مرز پاکستان با ایران احداث شده است.

خبر

همدلی| رهبران کشــورهای گروه هفت پس 
از نشســت دیروز خــود در بیانیه ای با مطرح 
کردن ادعاهایی درباره برنامه هسته ای ایران و 
ابراز نگرانی نسبت به آنچه تشدید فعالیت های 
ایــران در این زمینه خواندنــد، برجام را برای 
حل دیپلماتیک مسئله هسته ای ایران، مفید 
دانســتند. آنها ضمــن تاکید بر عزم آشــکار 
خود مبنی بر این که ایران هرگز نباید ســلاح 
هســته ای تولید کند، نگرانی عمیق خود را از 
تشدید مداوم برنامه هسته ای ایران اعلام کرده 
و تاکیــد کردند که این برنامــه ، هیچ توجیه 
غیرنظامی معتبری ندارد و به طور خطرناکی 
به فعالیت هــای واقعی مرتبط با تســلیحات 
نزدیک است. این ادعای کشورهای گروه هفت 
مبنی بر تشدید فعالیت های هسته ای ایران در 
راستای اهداف نظامی در حالی مطرح می شود 
کــه مقام های ایرانی بارها ضمن تاکید بر حق 
ملت ایران از برخــورداری از برنامه صلح آمیز 
هسته ای، اعلام کرده اند که تولید و به کارگیری 
تســلیحات اتمی هیچ جایی در برنامه دفاعی 
ایران ندارد. عــلاوه بر این، ایران همکاری ها با 
آژانس بین المللی انرژی را در زمینه نظارت و 
راستی آزمایی برنامه اتمی خود ادامه می دهد 
و این نهاد بین المللی تا کنون در گزارش های 
خود وجود اهداف نظامی در برنامه هســته ای 
ایران و انحراف مواد هســته ای را تایید نکرده 

است.
با این حال، بر اساس بیانیه سران گروه هفت،  
راه حل دیپلماتیــک همچنان بهترین راه حل 
جهت رسیدگی به برنامه هسته ای ایران است 
و در این زمینه، برنامه جامع اقدام مشــترک 
همچنان می تواند به عنوان یک راهنمای مفید 
در دستور کار قرار گیرد. همچنین کشورهای 
گروه ۷ از ایران خواسته اند که اقدامات سریع و 
ملموسی برای انجام تعهدات قانونی و تعهدات 
سیاسی خود از جمله تعهدات مربوط به عدم 

اشاعه هسته ای و پادمان ها انجام دهد.
در همین حال، معاون ســخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا در یک نشست خبری با تکرار 
این که دولت این کشور دیپلماسی را بهترین 
راه رسیدگی به مسئله هسته ای ایران می داند، 
تلاش کــرد بهانه جویی آن بــرای به تعویق 
انداختن احیای توافق هسته ای را توجیه کند. 
به گزارش ایسنا، ودانت پاتل، معاون سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا در یک نشست خبری 
که مشروح آن در وبگاه وزارت امور خارجه این 
کشور منتشر شده است، در پاسخ به این سوال 
که چه اطلاعات تازه ای درباره آخرین وضعیت 
مذاکرات احیای توافق هسته ای)برجام( وجود 
دارد، گفت: »رئیس جمهور بایدن و وزیر امور 
خارجه بلینکن کاملا نســبت به این که ایران 
هیچ گاه اجازه دست یابی به یک  سلاح اتمی را 
پیدا نکند، متعهد هستند. ما همیشه بر این باور 
بوده ایم که دیپلماسی بهترین مسیر رو به جلو 
برای رســیدن راهکاری است که به طور قابل 
راستی آزمایی و پایداری اطمینان حاصل کنیم 
ایران هیچ گاه به یک ســلاح اتمی دست پیدا 
نمی کند. فعلا چیزی برای اعلام کردن وجود 
نــدارد و هیچ گزینه ای از روی میز کنار نرفته 

است.«
از سوی دیگر، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی نیز در گفت وگویی با تاکید بر اهمیت تداوم 
تعامل میان آژانس و ایران در روند احیای توافق 

هسته ای، گفت که اگر این تعامل و همکاری بد 
ارزیابی شود، شانس احیای این توافق به صفر 
می رســد. به گزارش شبکه سی بی سی کانادا، 
رافائل گروســی مدیرکل آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی در بخشی از گفت وگو با این شبکه 
گفت که شانس بازگشت ایران به برجام )توافق 
هســته ای( و احیای این توافق اندک است، اما 
حفــظ تعامل با تهــران در این زمینه اهمیت 
دارد. مدیرکل این نهاد بین المللی که ناظر بر 
جنبه های فنی اجرای برجام در ایران اســت، 
اضافه کرد: »احتمال بازگشــت به میز مذاکره 
وجــود دارد، اما اگر تعامل میان ایران و آژانس 
بد ارزیابی شود و همکاری آن ها خوب نباشد، 

این شانس به صفر می رسد.«
در ادامــه این گفت وگو، مدیــرکل آژانس بیان 
کرد: »توافق انجام شــده بین ایران و آژانس در 
ماه مارس ســال میلادی جاری )اواخر اسفند 
۱۴۰۱(، گامی در مسیر درست بود و به نفع تمام 
طرفین توافق هسته ای است که روند همکاری 
سازنده با ایران در پیش گرفته شود.« گروسی 
پیش تر نیز درباره سفرش به ایران در ماه مارس 
از گشایش هایی در زمینه توافق با ایران درباره 
مســائل پادمانی خبر داده بود. از سوی دیگر، 
محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران 
نیز در این باره گفته بود: »روند مذاکرات در حال 
پیشــرفت و پیگیری است و هر روز هیات های 
فنی و کارشناسی میان ایران و آژانس در رفت و 
آمد و ارتباط هستند و به موقع درباره نتایج کار 

گزارش می دهیم.«
با این وجود، به تازگی شبکه بلومبرگ با استناد 
به گزارشــی از مدیرکل آژانــس انرژی اتمی 
مدعی شد که نظارت بر برنامه هسته ای ایران 
در سال گذشــته کاهش ۱۰ درصدی داشته 
اســت. شــبکه خبری بلومبرگ در گزارشی 
درباره کاهش بازرســی های هسته ای در ایران 
تصریح کــرد که نظارت بر برنامه هســته ای 
ایران در سال گذشته پس از حذف دوربین ها 
و تجهیزات نظارتــی آژانس بین المللی انرژی 
اتمی توســط این کشور کاهش یافت و سبب 
شد تا نگرانی های بین المللی در مورد توانایی 
انجام بازرسی ها افزایش یابد. بلومبرگ با بیان 
این که داده های آژانس بین المللی انرژی اتمی 
نشــان می دهد که تعداد بازرســی ها در سال 
۲۰۲۲ پــس از پایان دادن به ترتیبات نظارتی 

مشخص شــده در توافق ایران بــا قدرت های 
جهانی، ۱۰ درصد کاهش یافته است، ادعا کرد: 
»رافائل گروســی، مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در سندی با دسترسی محدود که 
هفته گذشته در اختیار برخی دیپلمات ها قرار 
گرفت، نوشته است که بازرسان به طور جدی 

تحت تأثیر تصمیم ایران قرار گرفتند.«
شــبکه بلومبرگ با اشــاره به کاهش اجرای 
تعهدات هسته ای ایران پس از خروج آمریکا از 
برجام اضافه کرد: »گروسی در گزارش سالانه 
۱۱۶ صفحه ای موســوم به اجــرای پادمان ها 
همچنین نوشته اســت که ایران هنوز مسائل 
باقی مانده پادمان را شفاف سازی و حل نکرده 
اســت و در خصوص این موضوع کارهای مهم 
و قابل توجهی پیــش روی ما قرار دارد.« این 
شبکه خبری در ادامه به گفت وگوهای ایران و 
آژانس اتمی در ماه مارس اشاره کرد و گزارش 
داد: »این دیپلمات با استناد به این گفت وگوها 
علاوه براین نوشــته اســت که از تضمین های 
سطح بالای ایران در مورد تقویت همکاری های 
تهران استقبال می کند اما او از گزارش هرگونه 
پیشرفت خودداری کرد.« به گزارش بلومبرگ، 
برنامه هسته ای ایران تحت شدیدترین نظارت ها 
در میان کشورهای دنیا قرار دارد. نظارت های 
انجام شــده در ایران از کشــور ژاپن که از این 
لحاظ در رتبه دوم قرار دارد، بیشتر است. این 
در حالی اســت که مواد هسته ای ایران بسیار 

کمتر از مواد هسته ای ژاپن است.
در همین زمینه، یک نشــریه آمریکایی فارن 
پالیســی نیز درباره کارکرد توافق هسته ای در  
زمینه حل وفصل مسئله هسته ای ایران)برجام(، 
در گزارشی نوشت: »اگرچه، احیای برجام بیش 
از پیش غیرمحتمل شده است، فهم کارآیی آن 
و این که چه چیزی از دست رفته است، برای 
تلاش های جهانی آینده در زمینه منع اشاعه 
تســلیحات اتمی ضرورت دارد.« فارن پالیسی 
اضافه کرده اســت: » منتقدان می گویند این 
توافق به دلیل به رسمیت شناختن حق ایران 
برای غنی سازی اورانیوم پراغماض و آسان  بود؛ 
از طرفی دیگر، به دلیل گنجانده شدن بندهای 
غروب در آن، بســیار محدود و به دلیل عدم 
پرداختن بــه دیگر فعالیت هــای ایران مانند 
برنامه موشکی ایران و حمایت آن از گروه های 
متخاصــم خاورمیانه، بیش از حد خلاصه بود. 

این در حالی است که مدافعان آن تاکید دارند 
که این توافق نظارت و راستی آزمایی بی سابقه 
برنامه هســته ای ایران را میسر ساخت. هر دو 
طرف توجــه کمتری به تاثیر ایــن توافق بر 
توانمندی های هسته ای واقعی ایران داشته اند.«

در ادامه این گزارش آمده اســت: »کسانی که 
برجام را به عنوان توافقی ضعیف رد می کنند، 
از ایــن که چه چیزی این توافــق را از منظر 
موضوع منع اشاعه تسلیحات هسته ای موثق 
و ارزشمند می سازد، چشم پوشی می کنند. ما 
باید به جای وقت صرف کردن روی آن دسته از 
ویژگی های برجام که بازگشت پذیرند، باید روی 
ایــن تمرکز کنیم که چه چیزی واقعا آن را به 
توافقی بی مانند تبدیل کرده بود. موفق شدن 
در بازگردانی یک برنامه هسته ای پیشرفته تر به 
حالت قبل غیرمعمول است. اما برجام به نوعی 

توانست این کار را بکند.«
این نشریه با پرداختن به جنبه های فنی برجام 
در محدودســازی موثر گســتره فعالیت های 
هســته ای ایران پس از اجرایی شدن، درباره 
اهمیت این توافق نوشت: »مدافعان این توافق 
در تمجیــد از جامع بودن مقــررات نظارتی 
و راســتی آزمایی ایــران ذیل برجام، اشــتباه 
نمی کنند. نظر منتقدان و کســانی که نسبت 
به کارآیی این  توافق تردیــد دارند نیز درباره 
برخی محدودیت های برجام، از جمله پرداختن 
به برخی دیگر از رفتارهای نگران کننده ایران 
در داخــل و خارج اشــتباه نیســت. اما صرفا 
تمرکز کردن روی ســوالاتی مربوط به گستره 
و مدت زمان این توافق، باعث می شود که تصور 
یک توافق بهتر همیشه باقی بماند، یعنی این 
ایده که فشار بیشتر یا دیپلماسی بیشتر ممکن 
است راهکار بهتری برای بحران هسته ای ایران 
پیدا کند.« فارین پالیســی همچنین در این 
گزارش آورده اســت: »حتی دولت بایدن هم 
در ابتدا شــیفته »توافقی طولانی تر و قوی تر« 
با ایران بــود. اگرچه، از منظر کاهش خطرات 
احتمالی، برجام به این دلیل ارزشمند بود که 
مستقیما روی توانمندی های هسته ای تهران در 
حال حاضر و در آینده اثر گذاشت. آنچه برجام 
در مدت کوتاهی به آن دست یافت، وضعیتی 
امن تر از طریق بازگردانی برنامه هسته ای ایران 
به عقب و ایجاد سازوکارهایی برای نگه داشتن 

ایران در این سطح پاین تر بود.«

گروه هفت در بیانیه ای تاکید کردند؛  

تاکید بر تقویت اقدامات مشترک برجام؛ راه حل دیپلماتیک مسئله هسته ای ایران 
عربی درباره سوریه

به گزارش روزنامه فرامنطقــه ای رای الیوم، فیصل 
بن فرحان، وزیر امور خارجه عربستان در کنفرانس 
مطبوعاتــی پایانی ســی و دومین اجلاس ســران 
کشــورهای عربی در جده، با حضور احمد ابوالغیط، 
دبیرکل اتحادیه عرب تاکید کرد که اعلامیه جده بر 
محوریت مساله فلسطین در این نشست تاکید کرد.

بن فرحان ابراز امیدواری کرد که بازگشت سوریه به 
اتحادیه عرب به پایان دادن به بحران آن کمک کند. 
وزیر خارجه عربستان همچنین از پیام های روسای 
جمهور چین و روسیه برای نشست سران کشورهای 

عربی استقبال کرد.
از سوی دیگر، شی جینپینگ رئیس جمهوری چین 
نیز در پیامی به مناســبت ســی و دومین نشست 
ســران کشورهای عربی در جده به ملک سلمان بن 
عبدالعزیز تبریک گفت. شی جینپینگ گفت: »چین 
آماده همکاری با کشورهای عربی برای پیشبرد روح 
دوســتی چین و عربی و ارتقای مشارکت راهبردی 

چین و عربی به سطح بالاتر است.«
همچنین ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه 
نیز اعلام کرد که گســترش همکاری بین روســیه 
و کشورهای عربی در راســتای ایجاد یک سیستم 
عادلانه تر روابط بین المللی اســت. ولادیمیر پوتین 
در پیامی تلگرامی خطاب به شــرکت کنندگان در 
نشســت اتحادیه عرب گفت: »روسیه برای توسعه 
روابط دوستانه با کشورهای خاورمیانه و شمال آفریقا 

اهمیت زیادی قائل است.«
پوتین گفت: »ما قصد داریم به حمایت از تلاش های 
جمعی برای حل مسالمت آمیز مشکلات منطقه ای 
از جمله بحران های ســودان، یمن، لیبی و سوریه با 
احترام ضروری بــه حاکمیت دولت ها و هنجارهای 
موجود حقوق بین الملل ادامه دهیم.« او بر لزوم ارائه 
و تداوم همه کمک های ممکن برای حل مناقشــه 
فلسطین و اســرائیل بر اســاس رویکرد مندرج در 
قطعنامه های مربوطه سازمان ملل متحد و همچنین 

طرح صلح عربی تاکید کرد.
پوتیــن اضافه کرد: »مــا معتقدیم که گســترش 
همکاری های چندجانبه بین روســیه و کشورهای 
عربی به طور کامل منافع مشــترک مــا را برآورده 
می کند و در راســتای ایجاد یــک نظام عادلانه تر و 
دموکراتیک تر در روابط بین الملل بر اســاس اصول 
چند قطبی، برابری واقعی و احترام به منافع یکدیگر 

است.«
در همین حال وزیر خارجه عربســتان در پاسخ به 
ســوالی در رابطه با موضوع ســوریه گفت: »دیدگاه 
پادشاهی این اســت که وضعیت موجود در سوریه 
نمی توانــد ادامه یابد و گفت وگو با ســوریه ضروری 
اســت و عربســتان دیدگاه متحدان غربی خود را 
درک می کند.« وزیر خارجه عربســتان تاکید کرد: 
»پادشــاهی عربســتان با شــرکای غربی خود در 
مورد روابط با ســوریه گفت وگو خواهد کرد و برای 
بازگرداندن آوارگان ســوری به کشورشــان تلاش 

می کند. «
از سوی دیگر، احمد ابوالغیط دبیرکل اتحادیه عرب 
نیز با اشاره به اینکه اجلاس جده به هدف مورد نظر 
خود دست یافت، خاطرنشان کرد: »سوریه به کمک 
اعراب نیاز دارد و این کشور باید در خصوص بازگشت 

به اتحادیه عرب با این اتحادیه تعامل داشته باشد.«
او در ایــن کنفرانس مطبوعاتی با فیصل بن فرحان 
گفت که کمیته مربوط به ســوریه به زودی و فوری 
تشکیل جلســه خواهد داد. او اضافه کرد: »موضوع 
ســوریه در اولویت قرار خواهد گرفت و این مستلزم 

گفت وگو با دولت سوریه است.«
به گزارش المیادین، دبیــرکل اتحادیه عرب گفت: 
»بارزتریــن مصوبات این نشســت، تصمیم مرتبط 
با بازگشت ســوریه به اتحادیه عرب بود. من تصور 
می کنم که ما باید جدا از دیدگاه قدرت های خارجی 
در مورد بازگشت سوریه به اتحادیه عرب کار کنیم.« 
ابوالغیط تصریح کرد که کشــورهای عربی آرامش 
اوضاع را نسبت به همسایگان خود مطرح می کنند 
و به طور مشخص ترکیه و ایران باید به صورت مثبت 

با این گام تعامل کنند.

میقاتی: لبنان بیمار است و برای 
بهبود به برادران عرب نیاز دارد

نخست وزیر موقت لبنان، خروجی های سی و دومین 
نشست سران عرب در جده عربستان را ستود و گفت 
که لبنان در گذشته و همچنان مریض بوده و هست 

و برای بهبود به برادران عرب نیاز دارد.
 به گزارش ایسنا، نجیب میقاتی، نخست وزیر موقت 
لبنان در مصاحبه با دو شبکه العربیه و الحدث عنوان 
داشت که نشست سران عرب نشانگر به صفر رساندن 

بحران های خاورمیانه است.
او گفت که نشســت ســران عرب در جده بر خلاف 
نشست های قبلی، نشانگر این است که عمل قبل از 

حرف انجام شد.
میقاتی عنوان کرد: »لبنانی ها به هم کمک نکردند. 
ما به گفتگو نیاز داریــم. اگر لبنانی ها به هم کمک 
میکردند می توانســتند رئیس جمهــور را انتخاب 
کننــد.« او از برادران عرب خواســت تا به لبنان در 

ایجاد گفتگوی داخلی کمک کنند.
میقاتی تاکید کرد که لبنان نیازمند حمایت اقتصادی 
از جانب برادران عرب خود اســت و اگر لبنان رئیس 
جمهور داشت، وضعیت این کشور بسیار بهتر می شد.

او تاکیــد کرد: »ما نیازی بــه توافق طائف جدید 
نداریــم بلکه به تکمیل توافــق طائف قدیمی نیاز 
داریم. لبنان در گذشــته و همچنان مریض بوده 
و هســت و برای بهبود به برادران عرب نیاز دارد. 
هرگونه توافق سیاســی در منطقه، الزاما بر لبنان 

تاثیر خواهد داشت.«

خبر

همدلی|  حاکمان جدید افغانســتان از مســاله آب به عنوان 
اهرمی جهت فشــار بر ایران اســتفاده می کنند تا از این طریق 
بتوانند خواسته های خود را عملی کرده و در عین عمل نکردن 
به تعهدات خود و معاهدات بین المللی امتیازگیری هم داشــته 
باشــند. البته این نوع نگاه از ســوی هیات حاکمه افغانستان 
مختص طالبان نیست در دولت های گذشته این کشور نیز چنین 
نگاهی وجود داشــته است. باید اشاره کرد که حق آبه هیرمند و 
تعهد افغانســتان در قبال ایران مســاله امروز و دیروز نیست و 
طی سال های طولانی همواره مورد بحث و مداقه دو کشور قرار 
داشته، اما متاسفانه مقامات افغانستان در هر برهه ای به دلایل 
مختلف که برای ایران قابل پذیرش نیست از تعهد خود سر باز 
زده اند. در همین حال، جمهوری اسلامی ایران با قاطعیت و عزم 
جدی از هیات حاکمه افغانستان می خواهد به تعهد خود عمل 
کند در غیر این صورت بــه گونه ای دیگر عمل خواهد کرد. بر 
همین اساس روز گذشته، رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت 
ملی در توییتی نســبت به اقدام هر چه سریع تر هیات حاکمه 

افغانستان در تامین حق آبه ایران هشدار داد. 
به گزارش ایســنا، نور نیوز در توییتی نوشت: »دفاع از حقوق 
مردم ایران وظیفه قانونی و ملی رئیس جمهور است که بدون 
تنازل و با صراحت کلام دنبال شــده. هیئت حاکمه افغانستان 
برای رفع اتهام بی توجهی به موازین بین المللی، هرچه سریع تر 
به تعهدات قانونی و همسایگی خود در تامین حق آبه ایران عمل 
کند.« از سوی دیگر، حسن کاظمی قمی، نماینده ویژه رئیس 
جمهور در امور افغانستان و سرپرست سفارت ایران در کابل نیز 
معتقد است باید در طی مدت یک ماه این اتفاق بیفتد و طالبان 
به تعهد خود عمل کند. او همچنین می گوید اگر طالبان به آنچه 
می گوینــد آب، باید در چارچوب معاهده ۱۳۵۱ بدهند اما اگر 
آبی وجود داشته باشد و ندهند، باید پاسخگوی ندادن آن باشند.

به گفته حســن کاظمی قمی، مقامات طالبــان می دانند اگر 
بخواهند در این کشــور یک حکومت با ثبــات و قوی که در 
بردارنده همه نمایندگان مردم باشــد و این کشــور به سمت 
ساخت، ثبات، اســتقلال، تمامیت ارضی و شکوفایی برود باید 
تعامل سازنده با همسایگان داشته باشند، لذا متوجه این قصه 

هســتند. لذا این که اگر طالبان، آب باشد و ندهند برای دولت 
جمهوری اســلامی ایران آن وقت حجت تمام اســت که این 
مساله جزو حقوق اساسی ملت ایران است و چگونه باید عمل 
شود. در همین راستا نمایندگان استان سیستان و بلوچستان 
نیز مطالبات خود در زمینه تامین آب و مشــکلات اســتان را 
به طور جد مطرح و در جلســاتی با مسئولان مربوطه به ویژه 
رئیس دستگاه دیپلماسی خواستار شدند. در جلساتی که برگزار 
شد پیشــنهادات مختلفی از جمله تشکیل کمیته ای متشکل 
از نخبگان اســتان برای حل معضلات سیستان و بلوچستان و 
نیز پی گیری تشکیل نشســت های کمیساران آب بین ایران و 

افغانستان مطرح شد.
حســین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه ایران نیز با اشاره به 
پی گیری مستمر نمایندگان اســتان، موضوع حق آبه هیرمند 
را از وظایــف ذاتی وزارت امور خارجه بر شــمرد و تاکید کرد 
که با جدیت این مســاله دنبال می شود. او همچنین بیان کرد 
که مقامات هیات حاکمه افغانستان پایبندی خود را نسبت به 
حق آبــه ایران به ما اعلام کرده انــد و انتظار جدی داریم که به 
نشانه التزام به قراردادهای بین المللی و پایبندی به حسن نیت 
در این زمینه کوتاهی نکنند و شاهد ورود آب به استان باشیم. 

ابوالفضل ظهروند، سفیر پیشین ایران در افغانستان نیز در این 
ارتباط گفت: »دیپلماســی آب جایگاهی در مســائل تصمیم 
گیری هــا ندارد و این رویکرد چــه در دوره طالبان و چه قبل 
از آن وجود داشته، لذا باید بازنگری جدی در حوزه دیپلماسی 
در این منطقه داشــته باشیم تا مســاله آب بتواند حل شود.« 
این دیپلمات پیشین ایرانی همچنین پیشنهاد کرد: »نوع نگاه و 
سرمایه گذاری در سیستان و بلوچستان هم باید تغییر کند به 
فرض اینکه آب از افغانستان هم به این سمت نیاید باید چه کار 
کنیم؟ ما باید به جای زمان از دســت دادن مدیریت بهینه آب 
را در استان عملیاتی کنیم و از سایر ظرفیت ها استفاده کنیم و 
به این سمت برویم که شبکه سراسری آب داشته باشیم و چه 

بسا انتقال آب از دریای عمان هم بتواند کمک کننده باشد.«
در همین زمینه، فرزاد رمضانی بونش، پژوهشگر ارشد مسائل 
افغانســتان با اشــاره به این که اختلاف جــدی میان رهبران 
طالبان در مســاله آب  وجود دارد، تاکید کرد: » اگر مذاکرات 
جدی تری انجام شــود و حاکمان افغانستان یک رویکرد جدی 
از سوی تهران و اهرم فشار را ببیند، مسلما مقامات طالبان در 
این زمینه کوتاه می آیند و حاضر می شوند مبتنی بر توافق نامه 
پیشین سال ســهم آبی ایران را واگذار کنند.« این کارشناس 
مسائل افغانستان همچنین بیان کرد: »موضوع دیگر این است 
طالبان تلاش می کند از مساله آب به عنوان اهرم امتیازگیری 
در ارتباطش با ایران اســتفاده کند و در زمان مناســب امتیاز 
بگیرد. آنچه به نظر می رسد علی رغم گفت وگوهایی که تهران در 
مساله آب انجام داده ما رفتار منفی تری از طالبان شاهد هستیم، 
استدلال هایی که مقامات طالبان در مساله آب دارند جدای از 
معاهده مربوط به حق آبه سال ۱۳۵۱، مساله زیست محیطی و 
یا خشک سالی را مطرح کرده و مدعی هستند به طور کامل آب 

را به ایران واگذار می کنند.«

هشدار ایران به حکومت طالبان:

آب؛ اهرم سیاسی نیست!


